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NEMZETI GAZDASÁGI ÉS TÁRSADALMI TANÁCS 

ÖSSZEFOGLALÓ 

az NGTT 2023. november 10-i plenáris üléséről 

 

Időpont: 2023. november 10. péntek 10.00 óra  

Helyszín: Miniszterelnökség, 1055 Budapest, Kossuth tér 2-4.  

                 földszinti nagy konferenciaterem 

 

Ülést levezető soros elnök: Szücs Attila – Egyházi Oldal 

Szücs Attila köszöntötte a megjelenteket. Ezt követően felkérte a Miniszterelnökség részéről 

dr. Kecskés Péter főosztályvezető urat, mint házigazdát, hogy néhány szóval köszöntse a meg-

jelenteket. 

Dr. Kecskés Péter főosztályvezető úr a Miniszterelnökség nevében köszöntötte a megjelente-

ket az év utolsó plenáris ülésén, majd tolmácsolta Szalay-Bobrovniczky Vince helyettes állam-

titkár úr üdvözletét is, aki egyéb fontos elfoglaltsága okán nem tudott jelen lenni az ülésen. Az 

elmúlt évre röviden visszatekintve elmondta, hogy igen sok fontos téma került megvitatásra az 

üléseken, példálózó jelleggel ismertette ezeket. Ezt követően a jelenlegi ülés vonatkozásában 

kiemelte az 1. napirendi pontot, mely „A köznevelési intézményrendszer korszerűsége és haté-

konysága” címet viseli, hiszen ma Magyarországon aligha van olyan téma, amely nagyobb ér-

deklődésre tarthat számot. A többi tárgyalandó téma is igen jelentős, hiszen a jövő évi mini-

málbér és garantált bérminimum megtárgyalása jogszabály által előírt kötelezettsége a Tanács-

nak, és a Tanács jövő évi munkatervének elfogadása is az utolsó plenáris ülés elengedhetetlen 

feladata. Ehhez kívánt eredményes tanácskozást. 

Szücs Attila megköszönte Főosztályvezető Úr gondolatait, majd az ülést megnyitotta. Megál-

lapította, hogy minden oldal képviselője jelen van, így a Tanács határozatképes.  

A Művészeti Oldal kérésére Elnök Úr tájékoztatta a plénumot arról, hogy az MMA új elnöke, 

a Művészeti Oldal új tagja Turi Attila Kossuth-díjas építész, az MMA rendes tagja, s egyben 

köszöntötte Őt. 

Ezután felkérte az oldalakat, hogy jelöljék meg szóvivőiket. 

Az oldalak szóvivői:  

Egyházi oldal: Bak Péter 

Művészeti oldal: Turi Attila 
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Gazdaság képviselői oldal: Dr. Parragh László 

Civil oldal: Gyenes Ádám 

Munkavállalói oldal: Doszpolyné Dr. Mészáros Melinda 

Tudomány képviselői oldal: Prof. Dr. Báger Gusztáv  

Ezután ismertette a napirendi pontokat, melyek az alábbiak: 

1. „A köznevelési intézményrendszer korszerűsége és hatékonysága” (előadó: Dr. Maruzsa 

Zoltán köznevelési államtitkár, Belügyminisztérium) 

 

2. „Konzultáció a 2024. évi minimálbérről és garantált bérminimumról” (előadó: Dr. Zöld-

Nagy Viktória munkaerőpiacért, munkavédelemért és foglalkoztatás-felügyeletért felelős 

helyettes államtitkár, Gazdaságfejlesztési Minisztérium) 

 

(15 perc szünet) 

 

3. „Tájékoztatás az EU elnökségi felkészülés állásáról” (előadó: Dr. Ballester-Bólya Bog-

lárka miniszteri biztos) 

 

4. A 2024. évi munkaterv elfogadása  

 

5. Egyebek 

 

Felkérte a jelenlévő Oldalelnököket, hogy szavazzanak kézfelemeléssel a napirendi pontokról. 

A napirendi pontokat az oldalak egyhangúlag elfogadták. 

1./ napirendi pont: „A köznevelési intézményrendszer korszerűsége és hatékonysága” (elő-

adó: Dr. Maruzsa Zoltán köznevelési államtitkár, Belügyminisztérium) 

Elnök úr felkérte Dr. Maruzsa Zoltán államtitkár urat, hogy tartsa meg előadását. 

Dr. Maruzsa Zoltán államtitkár úr köszöntötte a megjelenteket. Számos statisztikai adatot 

hozott, mivel véleménye szerint erre érdemes támaszkodni a téma ismertetése kapcsán. Fontos 

kérdés, hogy lesz-e pedagógus utánpótlás? Ezen kérdéskörben prezentálta, hogy 2001 óta 

hogyan alakult a jelentkező és a felvett hallgatók száma e területen. Elmondta, hogy 2010 óta 

nem volt olyan év, amikor kevesebb hallgatót vettek volna fel, mint a korábbi években, annak 

ellenére, hogy voltak különböző korlátozó tényezők, mint pl. az emelt szintű érettségi, 

nyelvvizsga kötelezettség stb. A pedagógusképzés még mindig a 3.-4. legnépszerűbb képzési 

terület, így mindenképpen úgy ítéli meg, hogy lesz utánpótlás. A tankötelezettség 

vonatkozásában elmondta, hogy annak 18 évről 16 évre csökkentése folyamatos vitát vált ki, 

azonban a 2011-2022-es időszakot nézve a végzettséget szerzők alakulása azt mutatja, hogy 

nem csökkent, hanem növekedett a legalább középfokú végzettséget szerzők aránya a 20-24 

éves korosztályban, ezen kívül az EU-s átlagot is meghaladja. Fontos problémaként említette a 

korai iskolaelhagyást, mely a 18-24 éves korosztályban évek óta stagnálóan 12% körüli érték. 

Ennek eredményes kezelése már az óvodában elkezdődik a 2015.-ben bevezetett kötelező 

óvodai neveléssel. Ennek eredményeképpen a lemorzsolódással veszélyeztetettek aránya 2018-

2022 között több, mint felére csökkent. Beszélt a sajátos nevelési igényű gyermekek 

fejlesztéséről, oktatásáról. 2014 és 2022 között jelentősen növekedett a pedagógiai 
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szakszolgálatok által ellátott gyermekek száma. A sajátos nevelési igényű gyermekek száma is 

jelentősen növekedett, ez köszönhető a jobb diagnosztikának. 2010 és 2022 között a 

gyógypedagógusok száma közel megduplázódott. Elmondta, hogy míg 2010-ben piaci alapú 

tankönyvellátás működött, az állam csak kontrollálta és részben finanszírozta a rendszert, úgy 

2013-tól felépítettek egy új struktúrát, 2020-tól pedig minden köznevelési és szakképzési 

tanulónak ingyenes lett a tankönyvellátása és megújult a tankönyvállomány is. Az állami 

tankönyvek elérhetőek digitálisan is, és megjelentek az okos tankönyvek.  Kiemelte az 

oktatásban a digitalizációt. 4000 helyszínen befejeződött a WiFi hálózat kiépítése, 2000 

iskolában valósult meg sávszélesség bővítés. Ezen túlmenően eszközbeszerzések valósultak 

meg, notebookok, tabletek, interaktív kijelzők formájában. 2022. évben  az 5-12. évfolyamos 

hallgatók közül aki igényelte, saját notebookot kapott, s további gépek érkeznek még 2025-ig 

folyamatosan. Átalakították az intézményfenntartás rendszerét is. 2012 előtt jellemzően 

önkormányzati fenntartás, mely anyagi helyzet szerint eltérő színvonalat biztosított, állandó 

adósságképződés jellemezte. 2017-től 60 önálló tankerület és Klebelsberg Központ jött létre. A 

jelenlegi rendszer stabil, működőképes, adósságoktól mentes. Jelentős erőfeszítések történtek 

az infrastruktúra fejlesztésének területén is. Ennek eredményeképpen 40%-ra csökkent a 

felújítandó épületek száma. Fontos megjegyezni még, hogy tavaly a köznevelésben 81 Milliárd 

Ft-tal került többe az épületek fűtése, mely a Kormány számára jelentős többletterhet rótt. 

Az oktatás eredményessége tekintetében PISA, TIMMS és PIRLS adatokat ismertetett. A PISA 

vonatkozásában elmondta, hogy három évente három területen történik mérés. (matematika, 

szövegértés, természettudomány) Az OECD átlagtól 1-2%-kal marad csupán el a magyar átlag. 

Fontosnak tartja megjegyezni, hogy a családi háttér iskolai teljesítményre gyakorolt hatása 

csökken. Az iskolarendszer eredményesen fejleszt, a 6-8. évfolyamot vizsgálva az alulteljesítők 

aránya fokozatosan csökken. A TIMMS adatok vonatkozásában a magyar diákok eredménye 

minden évfolyamon jobb, mint a nemzetközi átlag. A tehetséggondozási versenyeken is 

kiemelkedően szerepelnek a magyar diákok. 

A jövő céljai között megemlítette a pedagógus utánpótlás biztosításának fontosságát, a 

pedagógus béremelések végrehajtását. Ez utóbbinál 2025-ig cél legalább a diplomás átlagbér 

80%-os arányának elérése. Az új törvény elfogadásával folyamatban van a teljesítményalapú 

bérstruktúra bevezetése, mely nem pusztán az életkor és a tapasztalat alapján súlyoz, így a 

fiatalok számára is vonzóvá teszi a pályát. Folyamatban van a külső és belső értékelések 

rendszerének átalakítása, valamint az oktatás digitalizálása is. Nagy erőkkel történik a mérési 

rendszer fejlesztése is, mint az országos kompetenciamérés kibővítése, országos 

pályaorientációs mérés, NETFIT mérés folytatása, digitális mérések. Fontosnak tartja az 

átképzés támogatását, vezetőképzés megújítását. 2023 nyarától rövid ciklusú átképzési 

programok indulnak. Céljuk, hogy lehetőséget biztosítsanak további szakok 2-4 félév alatti 

térítésmentes elvégzésére a pedagógusoknak. 

Szücs Attila megköszönte Államtitkár Úr szóbeli összefoglalóját. Ezt követően felkérte az 

Oldalakat, tegyék meg hozzászólásaikat. 

Egyházi oldal: Az oldal szószólója megköszönte az elhangzott alapos elemzést és kérte, hogy 

amennyiben lehetőség van rá, a prezentációt juttassák el részükre. Elmondta, hogy az iskolák 

részéről nagy jelentőséggel bírt a rezsitámogatás, hiszen a kis településeken lévő oktatási intéz-

mények enélkül be is fejezhették volna a működésüket. A nem állami fenntartású intézmények-

nek az általános és középiskolákban van nagyobb szerepe. A köztudatban elterjedt az a tévhit, 

mely szerint az állam az egyházi iskolákat jobban támogatja, mint az államit. Megerősítést ér-
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demel az, hogy nincsenek lényegi különbségek e téren. Valóban nem egyszerű feladat a peda-

gógus utánpótlás megteremtése, örül annak, hogy ezen a területen együttműködési lehetőség 

van a felsőoktatással. 

Művészeti oldal: Az oldal szószólója megköszönte a beszámolót és kérte az alapjául szolgáló 

írásos anyag megküldését. Kiemelte a művészettel nevelés fontosságát. Főként az általános is-

kolai oktatás tekintetében dolgoznak ezen és tartják a kapcsolatot az államtitkársággal annak 

érdekében, hogy hogyan lehetne a másik agyféltekét is jobban használni, hogyan kellene fej-

leszteni a teljes élethez szükséges alkotói intelligenciát.  

Gazdaság képviselői oldal: Az oldal szószólója két oldalról közelítette meg a köznevelést. A 

gazdasági oldalról, mint a szakképzés összefüggései, valamint az NGTT oldaláról, mint a teljes 

foglalkoztatás kérdése. Innen nézve alapállapot, hogy legyen egy boldog magyar társadalom, 

ahol van munka, és az emberek jól érzik magukat. Ehhez van szükség a képzésre. Megemlítette, 

hogy nagyon fontos fordulathoz értünk el a szakképzés területén, hiszen a korábbival ellentét-

ben a köznevelésből többen jelentkeznek a szakgimnáziumokba. Fontosnak tartja, hogy a kép-

zést komplexen kell felfogni, kortól, nemtől függetlenül, életpályaként kell kezelni. Kiemelte 

még a képzési területek közötti átláthatóság fontosságát. 

Civil oldal: Az oldal szószólója megköszönte az adat gazdag előadást, melyből az szűrhető le, 

hogy sem makro szinten, sem pedig nemzetközi szinten nagyobb probléma nincs.  

Ezt követően az oldal részéről Szabó Csaba tette meg észrevételeit: Megjegyezte, hogy az új 

életpálya törvény kötelezettséget ró a fenntartókra, december 10-én fizetési kötelezettséget ke-

letkeztet. Ennek a forrásallokációjáról szóló jogszabályokat még nem látják. Nem látják to-

vábbá az input oldalt sem, hogy milyen valódi emelkedést jelent ez. Kérdésként vetette fel, 

hogy van-e kommunikáció a szakképzés területével, mert jelenleg bérfeszültségeket tapasztal. 

Az esélyteremtési átlagbér bekerült a köznevelés rendszerébe. Ezen túlmenően szeretné meg-

tudni bármely kormányforrásból, hogy milyen korszerűsítésekre született döntés. Fontos az in-

formatikai fejlesztés, azonban az infrastruktúra fejlesztése is jelentős beruházásokat igényel, 

melyre nem lát jelenleg pályázati forrásokat. A minőségbiztosítás és teljesítményorientáció vo-

natkozásában a végrehajtási rendeletben nem talál erre utaló szabályozást. Honnan lesznek erre 

használható információk?  

Munkavállalói oldal: Az oldal szószólója megköszönte a tartalmas előadást. Kiemelte, hogy 

amellett, hogy a pedagógusképzésre felvett hallgatók száma folyamatosan növekszik, szüksé-

ges foglalkozni a pályán tartás problémakörével is. Ehhez önmagában nem elegendő a bérstruk-

túra átalakítása. Kérte Államtitkár Urat, hogy a jövőben fokozzák az együttműködés intenzitá-

sát és eredményességét az érdekképviseletekkel, és ne csak e területen, hanem komplexen az 

egész elképzelés megvalósítása tekintetében. Igen fontosnak tartja az elképzelések gyakorlati 

megvalósulását, valamint a hatékonyság kérdését is. Szükséges a visszacsatolás, ennek alapját 

teremthetik meg a szakszervezetek. Fontos továbbá, hogy milyen lesz az eszközellátás a követ-

kező időszakban. Tud-e a kormány költségvetési forrást biztosítani ezekre az eszközökre akkor 

is, ha az EU-s források nem állnak majd rendelkezésre. Parragh elnök úr azon felvetésére, mi-

szerint fontos a komplex képzés megvalósítása, megemlítette, hogy ennek abban látja akadá-

lyát, hogy a képzési tematikák nem a valós igényekre lettek kialakítva. Véleménye szerint szük-

séges ennek átalakítása ebben partnerek lehetnek az érdekképviseletek és a gazdasági szerep-

lők. Kiemelten fontosak ítéli meg az alapkompetenciák növelését.  
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Totyik Tamás problémaként vetette fel, hogy a diplomás átlagkeresetek 50%-át éri el a peda-

gógusok átlagkeresete. Az is tény szerinte, hogy a felvett első éves hallgatóknak csak 1/5-e 

marad a gyakorlati vizsgák alatt a pályán. 165 ezer fős gárdából 22 ezer fős csökkenés tapasz-

talható az állományban, ami végzetes lehet. Túlórákkal és nyugdíjas visszafoglalkoztatással 

próbálják pótolni ezt a hiányt. A tekintetben, hogy az SNI-s tanulók száma, valamint a gyógy-

pedagógusok száma emelkedett, megjegyezte, hogy a fejlesztések tekintetében már nem jelölik 

meg azt, hogy hány óra fejlesztést javasolnak, csak azt, hogy milyen legyen ez a fejlesztés, 

ugyanis az intézmények nem tudják ellátni ezt a feladatot. Pozitívnak ítélte a kötelező óvodáz-

tatás kapcsán tett kormányzati intézkedéseket. A kötelező iskoláztatás terén voltak problémáik, 

ugyanis az évismétlő tanulók száma megnövekedett. Ezt a rendszer alapvető működési hibájá-

nak tulajdonítja. Ez már valamelyest rendeződni látszik. Üdvözölte a digitális fejlesztéseket, 

azonban véleménye szerint, ha a Kormány előremutató lépéseket tesz, úgy a megfelelő feltétel-

rendszert is biztosítania kell ehhez. Problémaként látja, hogy az oktatási intézmények átvétele-

kor az állam és az önkormányzat között kötött szerződéseket, melyek az intézmények felújítá-

sáról szólnak, az állam teljes egészében nem tartja be. Felhívta a figyelmet továbbá arra, hogy 

a mérések alapján a 14 éves tanulók 40%-a funkcionális analfabéta. Azon tanulók munkáját, 

akik egy meghatározott szint alatt teljesítenek, a jövőben a robottechnika ki fogja váltani. Ezt a 

tanulók 60%-a. Mihez kezd majd a munkaerőpiac ennyi felesleges munkaerővel? Elmondta, 

hogy hiába szépek az eredményeink, ha a tanulóknak csak 10-15%-a helyezkedik el hazai fel-

sőoktatási intézményekben. Problémaként látja azt is, hogy a köznevelési rendszer a szociális 

szféra feladatait is ellátja, így torz képet kapunk az oktatás helyzetéről. Javasolja továbbá új 

nemzeti alaptanterv bevezetését, mely nem csak a felső középosztály számára teljesíthető.  

Tudomány képviselői oldal: Az oldal szószólója megköszönte az előadást. Elmondta, hogy a 

magyar oktatási rendszer hatékonysága átlagosnak tekinthető az EU-ban, azonban az alkalma-

zott tananyagok és módszertan tekintetében további fejlesztésre lenne szükség a XXI. század 

kihívásainak való megfelelés érdekében. Magyarország a GDP 2,8%-át fordította közoktatási 

kiadásokra, mely alacsonyabb az uniós átlagnál. A korai iskolaelhagyás tekintetében is elmara-

dunk az uniós átlagtól. Ez számottevő versenyhátrányt jelent a magyar gazdaság számára. Sok 

jó példát tudunk említeni az előrelépésre, azonban valami nagyobb eredményre, áttörésre lenne 

szükség a közoktatásban. A magyar oktatási rendszer hatékonyságának növeléséhez a nemzeti 

alaptanterv korszerűsítésére lenne szükség. Ide tartozik a tanulás, tanítási módszertan fejlesz-

tése, a tantárgyi szerkezet újragondolása, az élethosszig tartó tanulás középpontba helyezése, 

valamint a munkaerőpiaci kihívásokra felkészítő tananyag. Kihívást jelent a pedagógus után-

pótlás biztosítása is, a pedagógus bérek nem nőttek megfelelő mértékben, és korábban is ala-

csonyan voltak. Különösen a kezdő pedagógusok esetében kell erre nagyobb figyelmet fordí-

tani. 

Szücs Attila megköszönte a hozzászólásokat és megadta a szót Államtitkár Úr részére.  

Kormányzati előterjesztő viszontválasza (7 perc) 

Dr. Maruzsa Zoltán államtitkár úr tájékoztatta a megjelenteket, hogy az előadás anyagát meg 

fogja küldeni. Az egyházi-állami intézmények tekintetében elmondta, hogy azokat az állam 

egyformán támogatja. A művészettel neveléssel egyetért, a művészeti órák száma nálunk átlag 

feletti az EU-ban.  A komplex megközelítéssel is egyetért. Elmondta, hogy az oktatás kapcsán 

állandó útkeresésben vagyunk. A változások bevezetésével rendszer szinten azonban óvatosnak 
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kell lenni. A digitalizáció kapcsán hatalmas kihívás áll előttünk, ki kell választani, hogy mit 

lehet rendszerszinten bevezetni. Szabó Csaba felvetésére elmondta, hogy a PM rendelet meg 

van, át fogja küldeni. A bérek összetartása kapcsán a szakképzésben és a köznevelésben véle-

ménye szerint valamelyest preferálni kell a szakképzést, mivel nehezebb terület. Az infrastruk-

turális döntések kapcsán elmondta, hogy jelenleg egyfajta kivárás van, a nemzetközi helyzet 

kihívásaira tekintettel takarékoskodni szükséges. Az elkezdett beruházások befejezésre kerül-

nek, az új kötelezettségvállalásokkal azonban óvatosan bánnak. Az új teljesítményértékelési 

rendszer külön miniszteri rendeletben lesz szabályozva. Egyetért azzal, hogy a pályán tartás 

komoly feladat. Véleménye szerint a korábbi bérképzési struktúrát felváltó új szabályozás le-

hetővé teszi azt, hogy a jól képzett és jól teljesítő fiatal munkavállalókat meg tudja tartani a 

szakma. A digitalizáció finanszírozásával kapcsolatban elmondta, hogy azt már most is költ-

ségvetési forrásból finanszírozzák, és a jövőben is meg fogják oldani. Az évismétlés tekinteté-

ben bízik abban, hogy ahogy már most is, a jövőben is csökkentő tendenciát fog mutatni. Vé-

leménye szerint ennek egyik oka az elmúlt időszakban a Covid járvány volt. Első-második év-

folyamban egyébként sem jellemző az évismétlésre kötelezés, ez inkább a szülők kérése sok 

esetben. A kompetencia mérések esetén korábban voltak informatikai problémák, azonban a 

rendszer ma már jól működik, ezen kívül ezek a rendszerek rengeteg személyes adatot kezelve 

rendkívül biztonsággal futnak. A kompetenciamérések során a PISA eredmények alapján sajnos 

az alulteljesítés nem csökkent, sőt inkább növekedett, azonban elmondhatjuk, hogy az iskolák-

nak van fejlesztő hatása. Mire a hallgatók a középiskolás képzést befejezik, addigra nagyjából 

elérik az EU-s átlagot. Kérdésként merült fel, hogy a kiváló képességű fiatalok közül hányan 

maradnak Magyarországon? Statisztikák alapján legalább a fele itthon marad. Az nem jelent 

problémát, hogy a fiatalok nemzetközi szinten is kipróbálják magukat, azonban kérdés, hogy 

ezt követően haza tudjuk-e hozni őket. Nem fedi a valóságot az a megállapítás, hogy a legjobb 

képességű tanulók nagy része nem lép be a magyar felsőoktatásba. A Nemzeti Alaptanterv kap-

csán megjegyezte, hogy nem hisz abban, hogy ha újat készítünk az jobb lesz. Nem a szabályo-

zással van probléma, hanem azzal, hogy mit valósítunk meg belőle. Végezetül elmondta, hogy 

a nagyobb áttörést ő is preferálja és minden meg fognak tenni ennek érdekében.  

Szűcs Attila megköszönte Helyettes Államtitkár úr válaszait és ismételten megadta a szót az 

oldalaknak kérdéseik feltevésére. 

Egyházi oldal: Szücs Attila kívánt hozzászólni az elhangzottakhoz. Elmondta, hogy a Magyar 

Református Egyház közel 200 önálló oktatási intézményt működtet, amely növekvő tendenciát 

mutat. Az állami és egyházi intézmények finanszírozásának egyenlőségét saját tapasztalata 

alapján alá tudja támasztani. Van egy bizonyos fenntartás az egyházi iskolákkal szemben a tár-

sadalom bizonyos rétegeiben, amennyiben hibáznak, azt azonnal megtalálhatjuk a médiában. 

Több évtizedes tapasztalat alapján kijelentette, hogy az iskolák minden hibájuk ellenére szín-

vonalas nevelési feladatokat végeznek, a társadalom egyik legfontosabb szövete az egyházi ok-

tatási rendszer, és az elkövetkező években ennek a súlya növekedni fog, mivel a nem hívők 

részéről is komoly érdeklődés van e tekintetben.  

Művészeti oldal: nem kívánt hozzászólni az elhangzottakhoz. 

Gazdasági oldal: Az oldal szószólója elmondta, hogy a világ nem statikus, így a képzés sem 

lehet az. A világ egyre inkább változik, a társadalmi, gazdasági, piaci igények változnak, a 

képzéseknek pedig ehhez kell igazodniuk.  
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Civil oldal: Szabó Csaba feltette a kérdést, hogy államtitkár úr a 455-ös rendeletre gondolt-e 

és ez bekerül-e a költségvetési törvénybe? – Államtitkár Úr válasza, hogy oda nem tud beke-

rülni, hiszen januárban nem lesz költségvetési törvény elfogadva. Ezen kívül kérdésként vetette 

fel, hogy a szakképzéssel való együttműködés és kommunikáció hogyan működhet? 

Munkavállalói oldal: Totyik Tamás egyetért az egyház oldal képviselőjével. A költségvetési 

törvényben az egyházi és állami iskolák ugyanolyan normatíva alapján legyenek finanszírozva, 

így nincs félreértés.  

Tudomány oldal: Az oldal szószólója egyetért Államtitkár Úrral abban, hogy nem feltétlenül 

szükséges új alaptantervet alkotni, azonban annak megújítását célszerűnek tartaná annak érde-

kében, hogy céltudatosabbá, határozottabbá tegyük a képzésünket. 

Szücs Attila megköszönte a hozzászólásokat és felkérte Államtitkár Urat a még nyitott kérdé-

sek megválaszolására. 

Dr. Maruzsa Zoltán jelezte, hogy Szabó Csaba úrnak az ülésen kívül áll rendelkezésére, kérte, 

hogy keresse őt. Ezt követően megköszönte az észrevételeket, a tartalmi megújítás terén pedig 

tájékoztatta a jelenlévőket, hogy bármilyen konkrét javaslatot szívesen fogadnak.  

Szücs Attila megköszönte Államtitkár Úr jelenlétét és kérte, hogy a prezentációs anyagot jut-

tassa el a Titkárság részére, aki majd megküldi azt az oldalaknak. 

Államtitkár úr eltávozott az ülésről. 

 

2./ napirendi pont: „Konzultáció a 2024. évi minimálbérről és garantált bérminimumról” (elő-

adó: Dr. Zöld-Nagy Viktória munkaerőpiacért, munkavédelemért és foglalkoztatás-felügyele-

tért felelős helyettes államtitkár, Gazdaságfejlesztési Minisztérium) 

 

Elnök úr felkérte Dr. Zöld-Nagy Viktória helyettes államtitkár asszonyt, hogy tartsa meg 

előadását.  

Dr. Zöld-Nagy Viktória helyettes államtitkár asszony örült a lehetőségnek, hogy a jogsza-

bályi kötelezettségnek eleget téve az NGTT keretén belül is megtörténik ebben a témában az 

egyeztetés. Elmondta, hogy ebben az évben azért nem tudott prezentációs anyaggal készülni, 

mert a bértárgyalások folyamatban vannak, napról-napra változnak a dolgok, azonban szükség 

esetén utólag szívesen készít prezentációs anyagot az NGTT részére. Elmondta, hogy az előző 

évben igen sajátos gazdasági helyzetben történt a bérmegállapodás.  Cél a bérek reálértékének 

a megőrzése volt. Megfogalmaztak egy olyan kötelezettséget, hogy amennyiben a 2023. éves 

infláció mértéke meghaladja a 18%-ot, abban az esetben újratárgyalják a megállapodásokat. Ezt 

azonban nem volt könnyű megállapítani év közben, így nem tudott döntés születni arról, hogy 

szüksége-e ezt év közben újratárgyalni. Így az lett a VKF tárgyalás eredménye, hogy a 2023. 

évi kötelezettséget a 2024. évivel egyben tárgyalja. Mivel 2023-ban az előző évhez képest 

16/14% volt a minimálbér és garantált bérminimum emelés, így lényeges kérdés az, hogy meg-

haladta-e az infláció mértéke a 18%-ot, hiszen akkor reálbércsökkenés történt. A béradatok, a 

GDP, az infláció mértéke különböző időpontokban érkeztek. A VKF tagok abban állapodtak 

meg, hogy kora ősszel folytatják az egyeztetéseket. Az adatokból látható, hogy a 8%-os inflá-

ciós szintet nem fogjuk elérni, ez valamivel alatta marad, 17,5 %-os inflációval számolnak. Az 
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októberi adatok alapján már látható, hogy az infláció egy számjegyűre fog csökkenni. A 18% 

esetére meghatározott kötelezettség nem fog beállni. Az október 11.-i VKF ülésen a munkavál-

lalói és munkáltatói oldal egy közös javaslatot tett a kormány asztalára, mely szerint a minimál-

bér 15%-os, a garantált bérminimum 10%-os emelését javasolták a következő évre. Ezen túl-

mentően javasoltak egy egyszeri 100.000 Ft-os bérfizetést ezzel a két bérkategóriával érintettek 

számára. A Kormányzat részéről a legfontosabb, hogy a két oldal meg tudjon állapodni, ezeket 

a javaslatokat a Kormány el tudja fogadni. Az egyszeri 100.000 Ft-os juttatás tekintetében a 

javaslat oly módon változott, hogy e helyett még a 2023. év december 01. napjától történjen 

meg a minimálbér és garantált bérminimum emelése. A tegnapi napon megtartott VKF ülésen 

Miniszter Úr is részt vett. Adott egy általános makrogazdasági kitekintést. Lényeges kérdés 

volt, hogy a VKF tagok között van e teljes egyetértés. Ez még sajnos nem volt meg. A követ-

kező VKF ülésre a jövő héten kerül sor. Miniszter Úr kérte az oldalakat, hogy történjen egy 

közvetlen egyeztetés. A Kormányzat részéről mind a 15%, mind a 10%, valamint a 2023. dec-

ember 01.-i emelés elfogadható. Amennyiben a munkavállalói és munkaadói oldal részéről 

megegyezés születik, a Kormány ezt el fogja fogadni. Felkérés érkezett a tekintetben, hogy a 

minimálbér és garantált bérminimum összevezetése kapcsán is vár tájékoztatást a Tanács, mivel 

idő közben a Kormány részére ilyen javaslat is érkezett. A javaslat fontos mozgatórugója az 

EU-ban egy tavaly elfogadásra került irányelv, mely a megfelelő minimálbérről szól. Ennek az 

irányelvnek az összefüggéseiben merült fel hosszú távon a minimálbér és garantált bérmini-

mum összeolvasztásának kérdése. E tekintetben még nem alakult ki egységes álláspont. A sza-

bályozás e tekintetben az EU-n belül sem egységes. Van olyan ország, ahol nem is határoz meg 

jogszabály minimálbért, van, ahol ágazati minimálbér van. Olyan javaslat is van, mely szerint 

növelni kell a kollektív szerződéssel lefedett munkavállalók arányát. Az EU tagállamaiban a 

jövő évi minimálbéremelés összegét nézve megállapíthatjuk, hogy nagyjából a jelenleg is el-

foglalt helyet foglaljuk majd el a következő évben is. (Lengyelország 17,8%, Szlovákia 7%, 

Románia 13,6%, Horvátország 20%) 

Szücs Attila megköszönte Helyettes Államtitkár Asszony beszámolóját. Ezt követően felkérte 

az oldalakat, hogy tegyék meg hozzászólásaikat, melyet most rendhagyó módon a Munkavál-

lalói Oldal kezd. 

Oldalak hozzászólásai: 

Munkavállalói oldal:. Az oldal szószólója megköszönte Helyettes Államtitkár Asszony tájé-

koztatását. Elmondta, hogy a 2023. évre vonatkozó bérmegállapodás azon ajánlása, melyet kö-

zösen fogalmaztak meg a bérek reálértékének a megőrzését helyezte a középpontba. Megálla-

pítást nyert, hogy a 2023-as évben nem tudtuk megőrizni a bérek reálértékét. A 18%-os várható 

infláció mellett jelentős lemaradást és veszteségeket kell elkönyvelnünk a bérek tekintetében. 

Ezért tette a két oldal azt a kompenzációs javaslatot, amely elhangzott HÁT asszony előadásá-

ban. Amiért ez nem nyert támogatást annak az az oka, hogy nem látják biztosítottnak azt, hogy 

a munkaadók részéről ennek kifizetése nem az egyébként is meglévő, kötelezően kifizetendő 

juttatások terhére történne. Nem látnak garanciát arra sem, hogy ez a plusz juttatás valóban 

megjelenne a társadalom és a munkavállalói oldal részéről. Fontos kérdésként kell kezelnünk 

ezt a kompenzációs igényt, hiszen a feleket igen nehéz helyzet elé állította az, hogy nem számolt 

ilyen mértékű inflációval. Ezért fontos szerepe van az egyensúly helyreállításának. Ezért tettek 

javaslatot arra, hogy a minimálbér és garantált bérminimum emelése 2023. december 01. nap-

jával valósuljon meg. Ennek egyik oka, hogy az ezen a bérszínvonalon élők vonatkozásában ez 

már szociális kérdésként jelenik meg, komoly megélhetési gondokkal küzdenek. A gazdaság 
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szempontjából is fontos kérdés a fogyasztás élénkítése. A KKV szektor szempontjából is fontos 

a fogyasztás és értékesítés élénkítése, ez a KKV szektor fennmaradásának kérdése is. A bér-

megállapodás megszületésére a reális esély 2023. december 01. napja. Fontos, hogy a 2024. 

évre vonatkozó bérmegállapodás már tartalmazzon olyan garanciális elemeket, amely elindít-

hatja ezt a folyamatot. A munkavállalói oldal a minimálbér és garantált bérminimum vonatko-

zásában úgy tette meg javaslatát, hogy figyelembe vette azt, hogy az elkövetkezendő években 

egy négy éves ciklus tekintetében megvalósulhat az, hogy az ágazati kollektív szerződések szá-

mának növelésével a tarifa megállapodásokat létre tudjuk hozni egyes ágazatok esetében. A két 

bérelem összevetése és összevezetése vonatkozásában alacsonyabb mértékű javaslatot fogal-

maztak meg a garantált bérminimum tekintetében. Ez a javaslat azonban csak akkor tartható 

fenn, ha a 2024-es megállapodás már biztosít olyan garanciákat, amely többek között 2024 első 

negyedévében a Kormányzat részéről azokat a szükséges jogszabályi változtatásokat részünkre 

biztosítják, amelyek többek között az ágazati párbeszéd bizottságok működésére, a munkaadói 

szervezetek létrejöttére, működésére és ezáltal egy hosszú távú cselekvési terv kidolgozására 

biztosít garanciát, mely megfeleltethető az EU-s irányelv alapján előírt és egyébként kötelező 

elemeknek. Végezetül elmondta, hogy a bérajánlás megfogalmazása tekintetében egy fő elemet 

rögzítettek: A 2024. évben szükséges növelni a bérek reálértékét. 

 

Gazdaság képviselői oldal: Az oldal szószólójának javaslata, hogy a minimálbér és garantált 

bérminimum kettősségét célszerű lenne megszüntetni, ugyanis tapasztalat alapján elmondható, 

hogy a tudás nem elegendő a papírral. Az ebből fakadó feszültséget fel kell oldani a piacon. 

Elmondta, hogy a minimálbér és garantál bérminimum vonatkozásában a megállapodás a VKF 

feladata, azonban az NGTT-nek is állást kell foglalnia erről, hiszen magában foglalja a teljes 

társadalmat, ezért felelőssége van ebben a kérdésben. Elmondta, hogy Európa egy felzárkózási 

folyamatban van. Alapvető célunk, hogy egy európai életszínvonalat érjünk el. Ehhez két dolog 

szükséges: egyrészt reálbér növekedés, másrészt hatékonyság és termelékenység növekedés. A 

válságok korát éljük, ebben a közegben kell elhelyezni ezt a kérdést is. Van forint infláció, 

költségvetési hiány, stb. Megoldásként az egyik iskola az infláció csökkentését látja, melyet a 

kereslet hiánya tudna orvosolni, a másik iskola pedig a gazdasági növekedés generálásában látja 

a megoldást. Létezik ebben középút, de nem könnyű megtalálni. Ez az év az inflációról szólt. 

A következő feladat a gazdaságélénkítés lesz. Ebben a minimálbér olyan eszközzé válik, ami 

messze túlmutat azon, hogy mennyi ennek a mértéke. Eszköze annak, hogy hogyan lehet a fo-

gyasztást meglódítani, és a költségvetési hiányt valamilyen módon stabilizálni. Amennyiben 

túllövünk a célon, épp az ellenkező hatást érjük el, ha pedig semmit nem teszünk, akkor nagyot 

hibázunk. A következő héten kijövő adatok már pozitív tartományban fogják mutatni a növe-

kedést. A munkaerőpiac rendkívül jó helyzetben van. Egy ilyen válságos időszakban is rendkí-

vül ütésállónak bizonyult. Javasolja, hogy a jövőben célszerű a bérdinamikára összpontosítani. 

Kiemelte a Széchenyi kártya programot, mellyel a Kormány sok vállalkozást mentett meg az 

elmúlt évben. Javasolta továbbá, hogy adjon ki az NGTT egy olyan nyilatkozatot, mely szerint 

az NGTT tiszteletben tartja a munkaadók és munkavállalók egyezségét. Felhívja ugyanakkor a 

figyelmüket arra, hogy a minimálbér tárgyalás nem pusztán minimálbért, hanem egy társadalmi 

felelősségvállalást is tartalmaz. Az NGTT tiszteletben tartja a Munkavállalók és Munkaadók 

egyezségét, felhívja ugyanakkor a figyelmet arra, hogy a minimálbér tárgyalás nem pusztán a 

minimálbérről szól, hanem társadalmi felelősséget is tartalmaz. Felelősséget tartalmaz a tekin-

tetben, hogy milyen gyorsan áll helyre Magyarországon a gazdaság lendülete, ilyen értelemben 

a lakosság magabiztossága, fogyasztási készsége. Amennyiben ezzel egyetért a Tanács, meg-

felel annak a felelősségnek, ami őt e tekintetben illeti. Ha fenti közleményt elfogadja a Tanács, 

úgy kéri, hogy a közlemény végső szövegét egyeztesse a Gazdasági Oldallal. 
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Szücs Attila megköszönte a hozzászólást és jelezte, hogy a Társadalmasítást Segítő Munka-

csoport, melynek fő célkitűzése, hogy a Tanácsban folyó szakmai munka minél szélesebb kör-

ben nyilvánosságot kapjon a társadalomban, azt a döntést hozta, hogy a mai ülés után a Tanács 

kiad egy sajtóközleményt a hétfői napon. Javasolta elfogadásra ezt, valamint azt, hogy a sajtó-

közlemény szövegét a Munkavállalói és Gazdasági Oldal véleményezi.  

Javaslatként merült fel, hogy ezt még az ülést követően a pénteki napon kellene kiadni.  

 

Kecskés Péter főosztályvezető úr tájékoztatta a jelenlévőket, hogy a Titkárság támogatja a Ta-

nács működését, azonban a Miniszterelnökség Sajtófőosztályával a hétfői napot egyeztettük le 

a közlemény megjelentetésére, addigra tud elkészülni a szövegváltozat, valamint annak a Mun-

kavállalói és Gazdasági Oldal általi véleményezése.  

 

Ezt az oldalak egyhangúlag elfogadták.  

Egyházi oldal: Az oldal szószólója megköszönte az előadást. Örömmel vette tudomásul, hogy 

a javasolt százalékos mértékekben az egyetértés meg van, valamint a 2023. december 01-től 

javasolt érvényesség is pozitív dolog. Arra hívta fel az érintett oldalakat, hogy a megegyezés 

mielőbb szülessen meg. 

Művészeti oldal: Az oldal szószólója megköszönte a tájékoztatást. A sajtóközlemény kapcsán 

vár majd egy gyors értesítést. Megköszönte az érintett oldalak közreműködését. 

Civil oldal: Az oldal szószólója elmondta, hogy a Társadalmasítást Segítő Munkacsoport ülé-

sein a sajtótájékoztatót preferálták, azonban amennyiben ez nem tud megvalósulni, úgy a jövőre 

nézve javasolja, hogy a sajtóközlemény szövegezését az érintett oldalalak előzetesen készítsék 

el annak érdekében, hogy az ülésen el lehessen fogadni és azonnal ki lehessen adni. Elmondta 

továbbá, hogy a nemzetgazdaság egésze tekintetében a civil szervezetek jelentős számú mun-

kavállalót foglalkoztatnak, akik a bruttó átlagkereset felét keresik jelenleg. Náluk kiemelten 

fontos lenne a bérek emelése. Korábban a jogi szabályozás lehetővé tette, hogy szakképzési 

hozzájárulást ne kelljen fizetniük, azonban ez a szabályozás megváltozott, a civil szervezetek a 

bérfizetés tekintetében ugyanúgy működnek, mint a KKV-k. Amennyiben lehetőség van rá, egy 

1,5 %-os szociális hozzájárulás kedvezményt javasolt, valamint azt, hogy legyen lehetőség bér-

költség elszámolásra.  

Tudomány képviselői oldal: Az oldal szószólója megköszönte Helyettes Államtitkár Asszony 

előadását. Alapvető célként fogalmazta meg a teljes foglalkoztatás megőrzését. A nemzetgaz-

dasági foglalkoztatás jelenleg igen magas. A jelenlegi feszes munkaerőpiaci viszonyok mentén 

a munkavállalók alkupozíciója erős. A béremeléseknél szükséges figyelembe venni, hogy 

mindez középtávon a munkatermelékenység növekedésével összhangban menjen végbe. Amíg 

a vállalkozások a plusz költségeiket ki tudják gazdálkodni, nem veszélyezteti a magas foglal-

koztatási szintet. A fenntartható bérnövekedésnek stabil megélhetést kell biztosítani a háztartá-

sok számára. A magas infláció nagymértékben csökkentette a bérek vásárlóerejét. Ennek kö-

vetkeztében a kiskereskedelmi forgalom és a lakossági fogyasztás visszaesett. Jó hír, hogy az 

infláció mérséklődése folyamatos, így a reálbér dinamika hamarosan pozitív tartományba kerül. 

A bérek vásárlóerejének megőrzése alapvető feltétele a belső kereslet növekedésének és a la-

kosság jólétének. Hosszú távon kulcsszó a termelékenység. A béreknek a termelékenységgel 

összhangban kell emelkednie. Nehéz megtalálni a helyes arányt. Az elmúlt években jelentős 

bérfelzárkózás valósult meg Magyarországon. Ennek folytatása csak a termelékenység emelke-

désével párhuzamosan mehet végbe. A nemzetgazdasági bérek alakulására a garantált bérmini-

mum nagyobb hatást gyakorol, mint a minimálbér, mivel a garantált bérminimummal érintett 



11 
 

munkavállalók száma lényegesen magasabb. Közvetetten még több embert érint ennek a bér-

kategóriának az emelése az ún. bértorlódás miatt. Figyelembe véve az elmúlt évi minimálbér 

emelést, megfelelőnek tartja a jelenlegi 10 és 15%-os tervezett emelési mértéket. Fontos feladat 

a vállalkozások számára, hogy ezt a béremelést a termelékenységük javításával gazdálkodják 

ki. 

Szücs Attila megköszönte az oldalak hozzászólását, és ezt követően megadta a szót az előadó 

részére. 

Kormányzati előterjesztő viszontválasza (7 perc) 

Dr. Zöld-Nagy Viktória helyettes államtitkár asszony fentiekre válaszul megköszönte a hoz-

zászólásokat, és elmondta, hogy a Kormány oldaláról mind a rövid, mind pedig a hosszú távú 

célkitűzések azonosak az elhangzottakkal, hiszen a Kormány is a termelékenység növelését 

tűzte ki célul. A foglalkoztatás politika területén három célkitűzést fogadott el, az egyik a ter-

melékenység javítása. Megköszönte a sajtóközlemény kiadásának lehetőségét, amely nagymér-

tékben segíti a VKF munkáját.  

Szücs Attila megköszönte helyettes államtitkár asszony válaszait, majd kérte az oldalalkat, 

hogy amennyiben van hozzászólásuk, tegyék meg.   

Egyházi oldal: nem kívánt hozzászólni az elhangzottakhoz. 

Művészeti oldal: Dr. Richly Gábor kérte, hogy amennyiben lesz NGTT nyilatkozat, úgy a két 

érintett oldal véleményezése után legyen lehetősége a többi oldalnak is véleményezni azt. 

Gazdasági oldal: Perlusz László elmondta, hogy a tárgyalásokon nehéz helyzetben vannak, 

mivel nem csak a munkavállalók, de a munkaadók is recessziós helyzetben vannak. Ebben a 

helyzetben kell tárgyalni egy 15%-os emelésről, valamint arról, hogy ennek hatályba lépését 

2023. 12. 31.-re hozzuk előre. A kereslet élénkítéssel ők is egyetértenek, a bérek emelkedése 

segíti a gazdaság fejlődését és a versenyképességét is, de meg kell találni azt az egyensúlyt, 

ahol ez nem fordul át a vállalkozások tömeges ellehetetlenülésébe. A KKV-k versenyképessége 

növekszik ugyan, de ennek mértéke még mindig nem elegendő. A kereslet nem feltétlenül ide 

fog áramlani, sokkal inkább a nagyvállalatokhoz. Nagy esélyt lát a jövő héten arra, hogy a 

megállapodás megszülessen, részükről inkább az óvatosság jelenik meg a tárgyalások során, 

mintsem az akadékosság. Kéri a megállapodásban részt vevő oldalakat, hogy a megállapodás 

sikerét további követelésekkel ne veszélyeztessék. Végezetül a termelékenység kapcsán meg-

köszönte a Kormányzati intézkedéseket.  

Dr. Parragh László a termelékenység kapcsán elmondta, hogy a magyar gazdaság termelé-

kenysége nem olyan rossz, mint hisszük. Egy EU-s bérfelzárkózási folyamatban vagyunk. Eh-

hez elengedhetetlen a reálbér növekedés. Véleménye szerint a kereslet élénkülése kisebb lesz 

annál, mint amivel a Kormány számol. Az infláció csökkentési folyamatban jó lenne összeáll-

nunk a jegybankkal, mert egy ponton be fog ragadni az egész, és ott tovább kell ezt lendítenünk.  

Civil oldal: Az oldal szószólója sok sikert kívánt a körültekintő döntéshez. 

Munkavállalói oldal: Az oldal szószólója megköszönte az NGTT oldalak támogató hozzáál-

lását. Elmondta, hogy a Munkavállalói Oldal azt a szándékot várja el ettől a megállapodástól, 
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hogy rögzítésre kerüljön az, hogy van a felek részéről egy olyan szándék, hogy egy hosszú távú 

koncepció kerüljön kidolgozásra. Ennek az alapvetéseit szükséges rögzíteni ebben a megálla-

podásban. A jövőben szükséges néhány jogszabályi módosítás is. A megállapodásban erre 

utalni szükséges. A 2024-es év, és a két fajta bértípus eltérő növelése alapját képezheti ennek a 

koncepciónak. 

Szabó Imre Szilárd elmondta, hogy a minimálbér és a garantált bérminimum emelése több, 

mint 1 millió munkavállaló alapbérét érinti. Szükségesnek tartanának egy bérreformot. A ga-

rantált bérminimum betöltötte a célját. Kéri a jogalkotótól, tegye lehetővé, hogy minél hama-

rabb létrejöhessen egy egészséges bérstruktúra, melynek alapján az ágazati megállapodások 

képezik. Ehhez a két oldal megállapodásán túl aktív kormányzati szándék is szükséges. 

Tudomány oldal: Az oldal szószólója valóban szükségesnek ítél a közös gondolkodás terén 

annak egy laza szándéknyilatkozatban történő rögzítését hosszú távon, azonban úgy ítéli meg, 

hogy ezzel nem a mostani bérmegállapodást kellene terhelni.  

Szücs Attila hozzátette az elhangzottakhoz, hogy tudomásul kell vennünk azt, hogy az infláció 

középtávon velünk marad. A mai világunkat a válságok korával jellemzi. A munkaadói és a 

munkavállalói szervezetek képviselőit felhívta arra, hogy amennyiben a megállapodás megszü-

letik, az minden gazdasági szereplőre hatással lesz, különösen amennyiben már 2023. 12. 01-i 

hatállyal lép életbe, úgy ez minél előbb történjen meg annak érdekében, hogy a szervezetek 

ezzel kapcsolatban kialakíthassák az álláspontjukat. Ezt követően megköszönte az oldalak hoz-

zászólását, és ezt követően ismételten megadta a szót az előadó részére. 

Dr. Zöld-Nagy Viktória helyettes államtitkár asszony egyetértett abban, hogy a megállapo-

dásnak mihamarabb meg kell születnie, hiszen kormányrendeletben ezt szabályozni kell, vala-

mint ennek meg kell jelennie december 01-ig. 

Szücs Attila megköszönte Helyettes Államtitkár Asszonynak, hogy ismertette a Kormány ál-

láspontját. A 2. napirendi pontot ezzel bezárta, majd köszöntötte a 3. napirendi pont előadóját, 

Dr. Ballester-Bólya Boglárka miniszteri biztos asszonyt, aki a rövid szünet után tartja meg 

előadását, „Tájékoztatás az EU elnökségi felkészülés állásáról” címmel.  

Helyettes Államtitkár Asszony eltávozott az ülésről.  

15 perc szünet 

 

3./ napirendi pont: „Tájékoztatás az EU elnökségi felkészülés állásáról” (előadó: Dr. 

Ballester-Bólya Boglárka miniszteri biztos) 

Elnök úr felkérte Dr. Ballester-Bólya Boglárka miniszteri biztos asszonyt, hogy tartsa meg 

előadását. 

Dr. Ballester-Bólya Boglárka köszöntötte a megjelenteket. Megköszönte a meghívást. Fontos 

feladatának tekinti a soros elnökség társadalmasítását, ezen belül az NGTT tájékoztatását is. 

Molnár Balázs helyettes államtitkár úr kérését tolmácsolva elmondta, hogy egyéb hivatali el-

foglaltsága okán nem tud jelen lenni az ülésen, azonban szakpolitikai kérdések felmerülése ese-

tén azt továbbítsuk részére. Nem egyszeri alkalomnak szánják ezt a mai tájékoztatást, tavasszal, 

amikor már konkrétumokkal is tud szolgálni, nagyon szívesen megismétli ezt a tájékoztató elő-

adást. Mai előadásában beszél a soros elnökség intézményéről, a magyar EU elnökség időszakát 
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meghatározó szempontokról, a magyar elnökség várható súlypontjairól, irányításáról, koordi-

nációjáról és feladatairól. Az EU tanácsa elnökségét a tagállamok látják el 2023-ig előre meg-

határozott sorrendben, A féléves elnöki periódusokat minden év júniusában és decemberében 

az Európa Tanács rendes ülései zárják le. Az elnöki tisztet betöltő tagállamok hármas csopor-

tokban, az ún. elnökségi triókban együttműködnek egymással. A trió tagjai hosszú távú célokat 

jelölnek ki, és közös programot készítenek. A jelenlegi triót a spanyol, belga és magyar elnök-

ség alkotja. A közös program létrehozása megtörtént, 2023. június 27-én, az Általános Ügyek 

Tanácsa ülésén. Ez nem jelenti azt, hogy ez lesz a magyar elnökség programja, azonban figye-

lembe kell ezt venni. Tájékoztatta a megjelenteket arról, hogy a soros elnökség betöltése szer-

ződéses kötelezettség minden tagállam részére. Magyarországnak 13,5 évente van erre lehető-

sége. Ez hatalmas lehetőség, azonban hatalmas felelősség is. A magyar elnökség egy különleges 

időszakra, az uniós intézmények ciklusváltásának idejére esik. Az EP választásokra 2024. júni-

usában kerül sor, 2024. június végére várható az új intézményi vezetők megválasztása, kineve-

zése. 2024. májusában, azaz közvetlenül az elnökségünk előtt lesz hazánk és a 2004-ben csat-

lakozott további 9 ország csatlakozásának a 20 éves évfordulója. Az elnökségnek két fő feladata 

van. Egyrészt a Tanács és az előkészítő szervek üléseinek előkészítése és vezetése, másrészt a 

Tanács képviselete a többi uniós intézménnyel fennálló kapcsolatokban. A Tanács ülés-előké-

szítő és vezetői feladatai körében a Külügyek Tanácsa üléseinek kivételével az elnökség vezeti 

a Tanács különböző formációinak és előkészítő szerveinek üléseit. Az előkészítő szervek között 

vannak állandó bizottságok, mint például az Állandó Képviselők Bizottsága (Coreper), illetve 

egészen szűk szakterületekkel munkacsoportok és bizottságok is. Ezen túlmenően hivatalos ta-

lálkozókat rendez Brüsszelben és a soros elnökséget betöltő országban. Képviseleti jogkörében  

az elnökség képviseli a Tanácsot a többi uniós intézménnyel, különösen a Bizottsággal és az 

Európai Parlamenttel való kapcsolattartás során. Ebben a vonatkozásban az a szerepe, hogy 

háromoldalú egyeztetéseken, nem hivatalos tárgyalásokon és egyeztetőbizottsági üléseken 

megpróbáljon  megállapodást elérni jogalkotási javaslatokról. Az elnökség szorosan koordinál 

az Európai Tanács elnökével és az Unió külügyi és biztonságpolitikai főképviselőjével. 

Az elnökségi felkészülést Bóka János miniszter úr közvetlenül irányítja. A munkáját Kovács 

Zoltán kormánybiztos úr, Molnár Balázs helyettes államtitkár úr, valamit Miniszteri Biztos 

Asszony segítik. A munka már 1,5 éve elkezdődött, a struktúra kialakult. Fontos feladat volt az 

állandó képviseletek megerősítése és a személyügyi költségkeretek biztosítása. Ezt követően 

elmondta, hogy a magyar elnökség prioritásai még nincsenek kőbe vésve. Azok 2024 tavaszán 

lesznek meg. A kormány 7 fókuszpontot hagyott jóvá, a magyar prioritások is erre fognak 

épülni. Ezek a versenyképesség javítása, a demográfiai kihívások kezelése, a bővítési folyamat 

előmozdítása, az illegális migráció, a védelempolitika külső erősítése, a kohéziós politika 

jövője, valamint az uniós költségvetés elfogadása. Ez utóbbi adottság, kötelezően ellátandó 

feladat. 

A soros elnökség kapcsán lehetőségünk lesz Magyarország valódi arcának bemutatására, 

viszont azért nagy felelősség is egyben, mert ebben a félévben az EU közösen kitűzött céljainak 

a megvalósítása is feladatként jelentik meg. A soros elnökség feladataként jelenik meg az uniós 

közös álláspont kialakítása. Ezt 2011-ben már sikeresen megtettük, egy sikeres EU elnökséget 

bonyolítottunk le, ennek érezzük a pozitív hatásait. Ezt a feladatot jelenleg is a korábban 

megszerzett tapasztalataink alapján sikeresen el fogjuk látni. Az európai soros elnökséget 2024-

ben a legmagasabb szinten az európai unió legtapasztaltabb miniszterelnöke, Orbán Viktor 

fogja képviselni. Ezt már 2011-ben is megtette, így nagy előny az e téren szerzett tapasztalata. 

Vannak a 2011-es évhez képest különbségek is a 2024-es elnökség kapcsán. 2011. évben egy 

első féléves elnökséget vittünk. Ehhez képest most az európai uniós intézmények július végi 

leállása miatt az augusztus hónap kiesik, így csak 4,5 hónap alatt lehet véghezvinni azt, amire 

korábban 6 hónap állt rendelkezésre. A jövő évi elnökségünk ráadásul egy fontos pillérre esik, 
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az uniós intézményi választások időszakára. A magyar elnökség fontos célja, hogy az 

intézményi átmenet stabilitását biztosítsa. Várhatóan legkorábban december elején állhat fel az 

új bizottság és indulhat el a technikai jogalkotói munka. Ez nem jelenti azt, hogy egyáltalán 

nem lesz jogalkotás, csak egy alacsonyabb, munkacsoport szinten zajló. Ennél fogva sokkal 

inkább intézményi soros elnökséget töltünk be, mintsem jogalkotóit. Összegzésül elmondta, 

hogy szakértelemmel, politikai stabilitással, és a nemzeti érdekek előtérbe helyezésével fogjuk 

ellátni ezt a feladatot. 

Szücs Attila megköszönte Miniszteri Biztos Asszony szóbeli összefoglalóját. Ezt követően fel-

kérte az Oldalakat, tegyék meg hozzászólásaikat. 

Egyházi oldal: Az oldal szószólója megköszönte az előadást és sikeres munkát kívánt. 

Művészeti oldal: Az oldal szószólója megköszönte a tájékoztatást. Elmondta, hogy szinte be-

láthatatlan számára ennek a feladatnak a szövevényessége. Kiemelte az országimázs tervezést, 

valamint a „magyar arcél” bemutatását, és hozzátette, hogy mindezekben nagy szerepe van a 

művészetnek. Kérte, hogy ezzel kapcsolatban egyeztessenek, mivel az MMA egyfajta kárpát-

medencei megjelenésen dogozik, amit szeretne a figyelmükbe ajánlani.  

Gazdaság képviselői oldal: Az oldal szószólója megköszönte a tájékoztatást, melyből azt 

érezte, hogy hihetetlen nagy feladat az, aminek az előkészületei most zajlanak. 600 ember fel-

készítése önmagában is nagy feladat. Kiemelte a korábban elhangzottakat, miszerint ez egy 

nagy lehetőség, de egyben nagy felelősség is, hiszen Miniszterelnök Úrtól sokat halljuk, hogy 

az EU-val, mint intézménnyel alapvetően semmi baj nincs, a vezetőkkel van a probléma. A 

soros elnökség egy lehetőséget teremt az új vezetők kiválasztásában való aktív közreműkö-

désre. 

Civil oldal: Az oldal szószólója megköszönte az előadást. A felkészülés elhangzott feladatai-

hoz, mint a diplomáciai és érdekérvényesítési feladatok, valamint hatalmas rendezvényszerve-

zési kötelezettség, azt szeretné hozzáfűzni, hogy a civil oldalnak jelentős kapacitása van ehhez, 

akár szakembergárda, akár intézményi kapacitás vonatkozásában.  

Szendrei Róbert elmondta, hogy az emberiség történelmének különös időszakát éljük. Ezek a 

nagy változás évei. Azok a szavak, miszerint az EU vagy nem lesz, vagy keresztény lesz, most 

még erősebben hangzanak a fülünkben. Mi magyarok nem 2004-ben csatlakoztunk az Európai 

Unióhoz, hanem 1000 karácsonyán Esztergomban, amikor István király fejére helyezték a Szent 

Koronát. A védelem és biztonság tekintetében megjegyezte, hogy a veszélyek korát éljük. Meg 

kell védenünk a schengeni határokat. Óriási kihívás ez. 2015-ben hoztunk egy jó döntést, ne-

künk van kerítésünk. Felmértük azt is, hogy nagyon súlyos demográfiai problémák elé nézünk. 

Ha ugyanúgy tudnánk előre lépni ebben a kérdésben is, mint a romakérdésben, az jó lenne. 

Elmondta, hogy Magyarországnak, mint az EU partnerének joga van a soros elnöki posztra, 

valamint az őt megillető EU-s pénzekre. Megemlítette, hogy az NGTT-nek van egy partner-

szervezete, amelyet sokat hanyagolunk. A bizottság elnökeként többször volt kint különböző 

partnerszervezeteknél, akikkel nagyon jó kapcsolatokat sikerült kialakítani. Nagy szerepük le-

hetne abban, hogy elmondanák, amit hivatalos úton nem tudott elhangzani, vagy éppen alátá-

masztanák az elmondottakat. Óriási lehetőség, ami Magyarország előtt áll, és óriási az is, hogy 

ilyen legitimitással rendelkező Miniszterelnökünk van. 
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Munkavállalói oldal: az oldal szószólója megköszönte az előadást. A fókuszpontokra kíván 

reagálni. A versenyképesség növelése, és a demográfiai kérdések komplex módon történő ke-

zelése kapcsán elmondta, hogy a fókuszpontok lebontásában, és a prioritások kialakításában 

kerüljön megjelenítésre a szociális párbeszéd, a munkaügyi kapcsolatok rendszerének a bőví-

tése, valós tartalommal való megtöltésének a lehetősége, és az érdemi egyeztetések lefolytatása. 

Alapvetőnek tartja a versenyképességi és demográfiai kérdéseket a foglalkoztatáspolitika és a 

jövő munkaerőpiacának a kialakítása tekintetében is, annál is inkább, mert a megélhetési költ-

ségek alakulása, a bérek és a közjó helyzete mindezekkel szoros összefüggésben kell, hogy 

megtárgyalásra kerüljön. Egyelőre nem látja a prioritások között, de bízik abban, hogy odake-

rül, hogy tartsunk párbeszédet a környezetvédelem, a víz- és hulladékgazdálkodás kérdéséről 

is. mert az EU szakbizottságai érdemben foglalkoztak az elmúlt időszakban ezzel a kérdéssel. 

Áthúzódó folyamatként kezelnünk kell ezt a soros elnökség időszaka alatt. Örömmel hallotta 

Miniszteri Biztos Asszonytól, hogy ezt a tájékoztatást az EU elnökségre való felkészülésről 

folyamatosan tervezik, mely tekintetében az oldalelnöki ülést követően azt a tájékoztatást kap-

ták, hogy erre nem kerül sor. Korábbi jelzésük szerint igényt tartanak arra, hogy az NGTT-vel 

e tekintetben működjön egy folyamatos tájékoztatás. Elmondta, hogy a Munkavállalói Oldal 

megkereséssel élt az EGSZB munkavállalói csoportja felé, meghívást foganatosított a részükre 

a magyar elnökség ideje alatt, mely szerint szívesen látnánk a gazdasági bizottságot és a kettes 

csoportot Magyarországon vendégül. Ezt a Miniszterelnökség Civil Kapcsolatok Főosztályá-

nak helyettes államtitkárságával is egyeztették korábban. A kettes csoport elfogadta a meghí-

vást. Javasolta az NGTT-nek, a régiós bizottság képviselőinek meghívását a soron következő 

ülésekre. Az EU védelempolitikájának megerősítése kapcsán javasolja továbbá, hogy foglal-

kozzanak ezzel a kérdéskörrel. 

Tudomány képviselői oldal: Az oldal szószólója megköszönte az előadást. Elmondta, hogy a 

versenyképességhez szorosan hozzátartozik a gazdasági fenntarthatóság ügye. Kérte, hogy le-

gyen kitágítva a versenyképességgel kapcsolatos gondolkodás a fenntartható fejlődéssel. Kér-

désként vetette fel, hogy a tudás két fő területével – akadémia és intézményei, felsőoktatás – 

milyen elvárások, feladatok vannak előirányozva az soros elnökség idejére? 

Szücs Attila megköszönte a hozzászólásokat és felkérte Miniszteri Biztos Asszonyt viszontvá-

laszára. 

Kormányzati előterjesztő viszontválasza (7 perc) 

Dr. Ballester-Bólya Boglárka miniszteri biztos asszony megköszönte az észrevételeket, hoz-

zászólásokat. Elmondta, hogy a Kormányzat kiveszi a részét ezekből a feladatokból, ugyan-

olyan elhivatottsággal fogja azt ellátni, mint ahogy eddig is tette. Elmondta, hogy az NGTT 

európai partnerszervezetein keresztül nagyon fontos a magyar álláspont megismertetése. Ezért 

bátorította e tekintetben az illetékes oldalakat. Ismételten elmondta, hogy egy hatalmas lehető-

ség áll előttünk, végre megismertethetjük a valódi arcát Magyarországnak, elmondhatjuk a ma-

gyar álláspontot. Megköszönte a felajánlásokat. Felhívta az oldalak figyelmét, hogy továbbra 

is élhetnek javaslatokkal, és nem csak a rendezvények tekintetében, hanem a prioritásaik és az 

ügyek mentén, melyeket érdemesek tartanak felkarolni. Fontos, hogy ez összeurópai jelentő-

ségű legyen, a mondanivalót be kell csomagolni annak érdekében, hogy eladható legyen. Azon 

belül lehet a nemzeti érdekeket előtérbe helyezni. Elmondta, hogy a központi rendezvények 
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sorsa még nem dőlt el. Kérte, hogy amennyiben az oldalakat alkotó szervezeteknek van kapa-

citásuk, úgy minél több rendezvényt, konferenciát szervezzenek Magyarországon. Javaslataikat 

a szaktárcákon keresztül tudják becsatornázni, illetve a helyettes államtitkárságon keresztül. 

Ezt követően az EGSZB régió bizottsága kapcsán elmondta, hogy volt korábban velük egy 

egyeztetés. Ennek eredménye és a javaslatok folyamatban vannak. Az újabb egyeztetés kérését 

nyugtázta. A demográfia vonatkozásában elmondta, hogy egyértelműen egy olyan prioritás 

lesz, melyet hangsúlyosan fognak megjeleníteni. Nagyon fontos itt is a csomagolás, mert ez 

mindenkinek mást jelent. Kérte, hogy a versenyképesség kapcsán javaslataikat a szaktárcáknak 

küldjék meg. Az Akadémia bevonása kapcsán megemlítette, hogy több olyan konferencia, ren-

dezvény lesz, amelyben meg tudnak jelenni. A Kormányzat részéről is vállalják a részvételt. 

Ezeket a rendezvényeket a prioritások mentén kell szervezni. A Kormányzati oldalról e tekin-

tetben folyamatos lesz a tájékoztatás és igény esetén előadót is biztosítanak.  

Szűcs Attila megköszönte Miniszteri Biztos Asszony válaszait és ismételten megadta a szót az 

oldalaknak kérdéseik feltevésére. 

Egyházi oldal: Az oldal szószólója nem kívánt hozzászólni az elhangzottakhoz. 

Művészeti oldal: Az oldal szószólója meg kívánta erősíteni és egyértelművé tenni azt, hogy 

amikor a különböző művészeti programokra gondolt, megfelelő csomagolásban tette ezt. A kul-

túránk gyökerei azonosak az európai kultúrával, nem a különbözőséget kívánta kiemelni.  

Gazdasági oldal: Az oldal szószólója megköszönte az előadást és a további munkához sok 

sikert kívánt. 

Munkavállalói oldal: Az oldal szószólója megköszönte az előadást és a további munkához sok 

sikert kívánt. 

Tudomány oldal: Az oldal szószólója megköszönte az előadást és a további munkához sok 

sikert kívánt. 

Szücs Attila: megadta a szót Miniszteri Biztos Asszony részére. 

Miniszteri Biztos Asszony annyit kívánt még hozzátenni az elhangzottakhoz, hogy az MMA 

által elmondottakkal egyetért, a munkacsoportok vonatkozásában pedig megemlítette, hogy azt 

nem ők szervezik, ott csak elnökölnek.  

Szücs Attila megköszönte Miniszteri Biztos Asszony előadását és áttért a 4. napirendi pont 

megtárgyalására.  

Miniszteri Biztos Asszony eltávozott az ülésről. 

 

4./ napirendi pont: A 2024. évi munkaterv elfogadása  

 

Szücs Attila első körben a plenáris ülés elé terjesztette azt a 10 napirendi pontból álló terveze-

tet, amely az oldalak által korábban beküldött 18 javaslat alapján került az ülést megelőző ol-

dalelnöki ülésen elfogadásra. Hangsúlyozta, hogy az oldalelnöki ülésen minden oldal képvisel-

tetette magát, és konszenzussal fogadták el azt. Ezt követően az oldalaknak való megküldést 
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után már nem volt konszenzus ebben. Arra is felhívta a figyelmet, hogy a mindenkori oldalel-

nöki üléseknek meg van a felhatalmazása arra, hogy a munkatervben rögzítettektől el tudjanak 

térni. Ezért javasolja, hogy a munkavállalói oldal által javasolt kiegészítések kapcsán most ne 

nyissunk vitát, ez a 10 pontos témajavaslat kerüljön elfogadásra. Feltette a kérdést az oldalak 

részére, hogy ezt így el tudják-e fogadni? 

 

Az oldalak konszenzussal elfogadták az oldalelnöki ülésen előzőleg jóváhagyott 2024. évi mun-

katervet, mely az alábbi: 

 

Az NGTT 2024. évi munkaterve 

1. A 2021-2027 évi uniós pénzügyi forrásokkal kapcsolatos tárgyalások alakulása, eddigi 

tapasztalatai és a közeljövő várható fejleményei 

2. A kulturális diplomáciánk szerepe és lehetőségei a pozitív országkép kialakításában. 

Milyen célkitűzései és eszközei vannak a magyar kulturális diplomáciának? 

3. Innováció, digitalizáció, valamint mesterséges intelligencia kérdései a kormány rövid 

és középtávú programjában 

4. A hazai hulladékgazdálkodás kérdéskörének áttekintése és tapasztalatai 

5. A külföldi munkavállalók foglalkoztatása Magyarországon, a szabályozási háttér válto-

zása, tapasztalatok 

6.  Az infláció 2024. évi alakulásának várható pályája 

7. A történelmi egyházak helyzete és a jövő egyházai Magyarországon 

8. A 2025. évi minimálbér és garantált bérminimum 

9. A tripartit érdekegyeztetés nemzeti szintű rendszerének működése és hatékonysága Ma-

gyarországon, különös tekintettel az NGTT, a VKF és az OKÉT működésére 

10. Konzultáció a 2016-2022 évi Nemzeti Munkavédelmi Stratégia megvalósulásáról, a 

2023-2030. évi Nemzeti Munkavédelmi Stratégia tartalmáról 

 

A munkavállalói oldal jelezte, hogy a módosítási igényeit a mindenkori oldalelnöki ülésen fogja 

előterjeszteni. 

5./ napirendi pont: Egyebek:  

Egyebek napirendi pont alatt az oldalak nem kívántak hozzászólni.  

Szücs Attila bejelentette, hogy december 16-tól az NGTT soros elnökségét a Gazdasági Oldal 

részéről Dr. Parragh László látja el. 

Tájékoztatta a jelenlévőket, hogy a magyar-szerb NGTT együttműködésről készült dokumen-

tum egy hónapja elment a szerb félnek, onnan visszajelzés még nem érkezett.  

A sajtóközlemény kapcsán javasolta, hogy előzetesen a Gazdasági Oldal, a Munkavállalói Ol-

dal és jómaga részére küldje azt meg a Titkárság jóváhagyásra, azt követően pedig minden oldal 

részére, majd a hétfői napon mindenképpen kerüljön kiadásra.  

Az egyebek napirendi pontot egyéb hozzászólás és javaslat hiányában lezárta.  

Ezt követően megköszönte a részvételt és a tartalmas tanácskozást, mindenkinek békés ünne-

peket kívánt és az ülést berekesztette. 


